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El Consell de Ciutat de Vic celebra el primer plenari 

L’òrgan està format per membres d’entitats i associacions. Té per 

objectiu assessorar els poders públics municipals. 

El proper dimecres, dia 25 de novembre (19:00), tindrà lloc el primer plenari del 
Consell de Ciutat de Vic. El plenari, que es farà a la Sala Sert de l’Edifici El Sucre, té el 
següent ordre del dia: 

- Obertura del curs a càrrec de l’alcalde de Vic, Josep M. Vila d’Abadal.  
 
- Proposta de secretaria per als procediments de treball, fonts d’accés i transmissió de la 
informació.  
 
- Presentació dels temes tractats a la comissió “Ciutadania, Benestar i Cooperació” i 
torn de preguntes.  
 
- Presentació dels temes tractats a la comissió “Convivència i Seguretats Ciutadana” i 
torn de preguntes.  
 
- Precs i preguntes. 
 
El Consell de Ciutat està format per membres d’entitats i associacions representatives 
de la ciutat. El seu objectiu, com a màxim òrgan de consulta i participació, és “assistir i 
assessorar els poders públics municipals i implicar, de la millor manera possible, el 
conjunt d'agents institucionals i individuals de la ciutat de Vic en l'activitat municipal, 
per tal de potenciar la màxima participació en la definició i seguiment del futur de la 
ciutat", segons s’explica en el seu propi reglament. 

El Consell de Ciutat té un web propi, una eina de consulta i participació que conté tota 
la informació referent al Consell de Ciutat.  
 
- Anar al web del Consell de Ciutat 
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El Consell de Ciutat de Vic recomana la construcció 

d’un alberg social 

Per a persones que es poden trobar sense allotjament. També dóna 

suport a la creació d’un centre de formació agroalimentària. Són algunes 

de les propostes que van sortir en el primer ple de l’entitat. 

 
 
Aquest dimecres al vespre la ciutat de Vic va celebrar el primer Consell de Ciutat a la 
Sala Sert de l’Edifici el Sucre. La iniciativa que es va presentar el passat mes de juliol ja 
comença a agafar forma i ahir es va materialitzar amb el primer plenari. L’acte va ser 
presidit per l’alcalde de Vic, Josep M. Vila d’Abadal, que va afirmar que aquest consell 



és un clar exemple de la “importància de trobar mecanismes de participació de veritat, i 
que amb la voluntat de tots els membres del Consell es farà una política de qualitat”. 

A la taula presidencial també hi era present el regidor d’Acció Social i Ciutadania, Joan 
López i Carol, que va mostrar la seva satisfacció per haver materialitzat aquest projecte 
tan innovador. 

Durant el plenari, Montserrat Galobardes i Mercè Pietx, com a representants de les dues 
comissions de treball (la comissió de ciutadania, benestar i cooperació; i la comissió de 
convivència i seguretat ciutadana) van exposar les conclusions extretes del treball que 
havien realitzat anteriorment en les comissions: 

ACCIÓ SOCIAL I CIUTADANIA 

1.- Donat l’increment de situacions de desnonament i del potencial de persones que es 
poden trobar sense allotjament de manera provisional, es recomana la construcció d’un 
alberg social a la ciutat, que  aculli aquest tipus d’usuaris. Caldrà, però, estudiar quin 
tipus de problemàtiques acollirà, el temps de permanència, etc. i que tot plegat quedi 
reflectit a través d’un reglament d’ús. 
 
2.- Caldria aprofundir i concretar un mapa d’equipaments i serveis, dins l’àmbit dels 
serveis socials, que hi  ha a la ciutat.  
 
3.- Banc d’Aliments. Tot i que, actualment hi ha persones que treballen per al banc 
d’aliments, caldria reforçar l’equip amb voluntariat que hi col•labori, procedent tant de 
les entitats com dels voluntaris del projecte VicAcció!. Per tant, es proposa potenciar el 
voluntariat entre la ciutadania. 
 
4.- Proposta de creació d’un servei de menjar a domicili, per a gent gran i minusvàlids 
que no es poden desplaçar als menjadors socials. Fent el servei de menjador a domicili 
des dels menjadors socials ja existents, amb l’aportació dels voluntaris.  
 
5.- Promoure les iniciatives d’economia social i la creació de cooperatives, a través d’un 
treball col•lectiu comunitari que permeti detectar les problemàtiques existents i aportar 
solucions a través d’aquest tipus d’iniciatives.  
 



 
 
6.- Proposta de supressió dels impostos i taxes municipals a les entitats sense ànim de 
lucre. 
 
7.- Potenciació i increment de la coordinació entre entitats i departaments municipals, 
afavorint una més  àmplia comunicació en ambdós sentits. Donar més a conèixer les 
tasques que es porten a terme tant des de l’Ajuntament com des de les entitats. Creació i 
edició d’un catàleg de serveis, que permeti un major coneixement de tots aquells serveis 
de què pot disposar la ciutadania. Caldrà tenir molt en compte que el canal de 
transmissió de la informació sigui adequat al col•lectiu receptor.  
 
8.- Proposta de creació d’un espai públic, a baix cost, per a ús de les entitats, on es 
pugui disposar de serveis comuns com sales per a reunions, celebracions, trobades, etc.  
 
9.- Donat l’augment de gent gran malalta, es proposa agilitzar la tramitació dels ajuts a 
la dependència.  
 
10.- Proposta de creació d’un “grup de recursos”, que permeti, a través de les xarxes 
socials, aconseguir i disposar de recursos materials que puguin ser necessaris en 
situacions d’emergència, d’una manera més àgil. 

EDUCACIÓ 

1.- Es proposa obrir als Centres Cívics serveis de ludoteques, i altres recursos culturals i 
de lleure, que vinguin a reforçar les places dels Centres Oberts existents. Aquests 
podrien ser bons espais d’intercanvi i de trobada intercultural.  
 
2.- Promoure accions que facilitin un augment de l’autonomia i la responsabilitat dels 



infants i joves de la ciutat. D’aquesta proposta, en sorgeixen diverses accions 
específiques:  
 
.- Campanya, que es pot realitzar a través de les AMPAs, que promogui la importància 
que els infants i joves guanyin en autonomia personal.  
 
.- Potenciar que els alumnes es desplacin d’anada i tornada a l’escola sols.  
 
Organitzant un servei de vigilància en el trams conflictius dels trajectes escolars (passos 
de zebra, aparcaments...) Promovent l’ús del transport públic a través de tarifes planes 
per a estudiants i joves (Aquesta proposta es fa extensiva a d’altres col•lectius com ara 
els discapacitats i els pensionistes). 
 
3.- Es proposa crear una comissió de treball que analitzi les possibles situacions de 
conflicte que es  poden crear entre els joves d’entre 16 i 18 anys, en temes com 
l’educació no obligatòria, la incorporació al món laboral i l’oci. La comissió podria 
proposar solucions a les situacions detectades.  
 
4.- Donar suport a la iniciativa, portada a terme per diverses entitats, de creació d’un 
Centre Integral de Formació Ocupacional (CIFO) dedicat a la formació agroalimentària.  
 
5.- Potenciar el voluntariat entre els joves i donar reconeixement i amb el suport als 
joves que ja participen en tasques i accions de manera voluntària.  
 

 
 
6.- Valorar la necessitat d’incorporar la figura de l’Educador de Carrer que, a través del 
contacte amb els joves a peu de carrer, pot detectar problemàtiques i fer arribar els 
recursos que calgui . 



 
COOPERACIÓ 

1.- Es recomana que el consistori analitzi clarament l’opció d’assumir com a objectiu, 
arribar a l’aportació de l’1% dels ingressos propis en cooperació internacional.  
 
Aquesta proposta va lligada a la sol•licitud d’un compromís, per part del Consell Local 
de Cooperació, de realitzar una tasca educativa que expliqui el perquè d’aquest augment 
(en cas que es realitzi), d’on provenen els diners i on es destinen. 

CONVIVÈNCIA 
 
1.- Vistes tant la necessitat de fer complir l’Ordenança de bon govern, civisme, bons 
costums i  convivència ciutadana, com la falta d’informació de la ciutadania sobre 
l’existència d’aquesta ordenança.  Es proposa potenciar els canals de comunicació 
disponibles, o crear-ne de nous, per tal de divulgar l’ordenança i fer-la conèixer a tota la 
ciutadania. Informant, aconseguirem dos objectius principals: millorar el compliment de 
l’ordenança i el coneixement d’aquelles normes que la ciutadania pot exigir que es 
compleixin. Com a aportació més concreta, es proposa donar la informació a través d’un 
o diversos punts informatius ubicats a diferents zones de la ciutat i per exemple, 
aprofitar els dies de mercat. Es proposa que les persones que es troben en situació de 
compliment de mesures penals (prestació de serveis a la comunitat per ordre judicial i 
altres motius) poden col•laborar com a informadors, en cas que es posin en 
funcionament els esmentats punts d’informació. En aquesta línia de treball, es proposa 
també, realitzar alguna activitat de caràcter més lúdic, amb el mateix propòsit 
d’informar i donar a conèixer l’ordenança.  
 
2.- Es recomana fer més divulgació dels projectes que porta a terme l’Ajuntament. Hi ha 
moltíssims projectes, accions i/o serveis que la ciutadania desconeix totalment. Aquesta 
informació es pot divulgar a través de la publicació vic.cat o d’altres mitjans.  
 
3.- Cal donar un major suport i recolzament a les presidències d’escala. Hem de tenir en 
compte, però, que la durada del càrrec d’una presidència d’escala és d’1 any, i això 
dificulta molt la tasca. Per aquest motiu, caldria també formar i informar els membres 
de les associacions veïnals. 
 
4.- Donada la valoració positiva que es fa de la tasca que porten a terme els agents 
cívics, es recomana consolidar la plantilla, d’aquesta manera s’incentivaria la seva feina. 
La seva continuïtat també permetria que poguessin tenir una formació contínua i molt 
més vàlida.  
 
5.- Potenciar les xerrades i activitats sobre el civisme i la convivència als Centres 
d’Educació Secundària.  
 
Aquesta tasca s’ha de realitzar amb el suport de les AMPA i de l’Àrea d’Educació. Per 
tant, caldrà conèixer quines accions s’estan portant a terme (tant des de les AMPA com 
des d’Educació) i complementar-les amb l’aportació municipal de l’àrea de civisme.  
 
6.- Tot i que l’ordenança ja fa referència a les sancions que reben els propietaris dels 
gossos per no recollir els excrements, caldria realitzar alguna acció de sensibilització 



respecte a aquest tema. En alguns sectors de la ciutat, s’ha convertit en una qüestió força 
molesta.  
 
7.- Un altre aspecte preocupant és el tema de les bicicletes. Som conscients que aquest 
és un assumpte de difícil solució. No es permet circular per la vorera als majors de 12 
anys, però, tenint en compte que no tots els carrers compten amb carril bici, estem 
obligant als menors a circular entre el trànsit. Tot i així, s’hauria de limitar la velocitat 
de les bicicletes. Aquest és un tema de seguretat viària que caldria tenir en compte per a 
una posterior discussió.  
 
8.- Es proposa crear una Comissió que permeti, des del Consell de Ciutat, treballar per a 
la futura revisió, adequació i aplicació de l’ordenança municipal, conjuntament amb els 
departaments i els tècnics municipals implicats.  
 
9.- Tot i que les aportacions que es refereixen directament a articles concrets de 
l’ordenança es reservaran per incloure-les, en un futur, als treballs de la Comissió que es 
creï a tal efecte, les recollim a continuació d’una manera esquemàtica:  
 
Capítol I. Article 3.1:  
“...també hauran de denunciar als agents de l’autoritat...” substituir-ho per col•laborar 
amb els  
agents... 
 
Article 3.6  
Els espais d’ús comú, quan no acullin temporalment una pràctica religiosa concreta, 
s’hauran de regir pels principis del laïcisme.  
 
Article 4  
Si s’especifica tant, cal afegir-hi la violència de gènere i la violència domèstica. Si no, 
s’hauria  
de redactar d’un forma més genèrica, fent referència a qualsevol tipus de violència. 

SEGURETAT CIUTADANA 

1.- Es detecta una important manca d’informació de totes les tasques que porta a terme 
la Guàrdia Urbana, tot i que se sap que es fan algunes xerrades a les comunitat de veïns. 
Per tant, caldria potenciar aquest tipus d’informació.  
 
2.- Respecte als controls de trànsit als espais escolars, es recomana que aquesta feina la 
duguin a terme voluntaris, excepte en aquells punt més conflictius.  
 
3.- Cal fomentar l’educació viària els centres educatius.  
 
4.- Es fa constar que els darrers anys es pot constatar que la resposta de la Guàrdia 
Urbana en l’atenció al ciutadà és molt més àgil i ràpida. En aquest aspecte s’ha millorat 
molt. Tot i així, es recomana arribar a les 4 patrulles diàries, per tal de cobrir els 4 
sectors en que es divideix la ciutat en el pla de treball de la Guàrdia Urbana.  
 
5.- També es vol fer constar la percepció de poca visibilitat respecte a les patrulles de la 
Guàrdia Urbana al centre històric de Vic.  



 
6.- S’observa una apreciació, per part de la ciutadania, d’una certa relaxació de la 
Guàrdia Urbana de proximitat en temes molt bàsics i puntuals, com per exemple un 
monopatí circulant entre els vianants o bé un grup de joves fent excessiu brogit. 
Millorar aquesta percepció representaria un augment qualitatiu de la imatge i de 
l’autoritat reconeguda a la Guàrdia Urbana. 

Tot seguit es va obrir el torn d’intervencions per part dels membres del Consell de 
Ciutat i on es va mostrar una clara preocupació per temes de caire social i on Vic ha de 
poder donar solucions i ser exemplar en molts d’aquests àmbits. 
 
La finalitat del Consell de Ciutat, com a màxim òrgan de consulta i participació, és 
assistir i assessorar òrgans de gestió municipals i implicar, de la millor manera possible, 
el conjunt d’agents institucionals i individuals de la ciutat de Vic en l’activitat 
municipal, per tal de potenciar la màxima participació en la definició i seguiment del 
futur de la ciutat. 
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Dijous, 26 (ovembre, 2009  

El Consell de Ciutat de Vic s’estrena 

 

VIC.- La Sala Sert de l’edifici El Sucre de Vic va ser escenari aquest dimecres al vespre 
del primer plenari del Consell de Ciutat de Vic. La sala es va omplir en un acte que va 
encetar l’alcalde de Vic Josep Maria Vila d’Abadal. En aquesta primera sessió s’han 
presentat els temes tractats a la comissió “Ciutadania, Benestar i Cooperació” i els 
temes tractats a la comissió “Convivència i Seguretats Ciutadana”, que han estat 
debatuts al plenari. Els participants s’han mostrat molt actius i amb ganes d’avançar i 
treballar per millorar la ciutat. La propera trobada del Consell de Ciutat no té data 
concreta, però s’apunta que serà a la primavera.  



EL 9 NOU – 27/11/2009 (versió digital) 
 
El primer ple del Consell de Ciutat de Vic 
demana un alberg social per als 'sense 
sostre' 
 
El primer ple va fer-se dimecres al vespre al Sucre 
 

El Consell de Ciutat aplega un centenar de persones 
representatives de la societat civil vigatana 

SAGI SERRA 

 vídeo  Vídeo sobre el primer ple del Consell de Ciutat 

de Vic 

 pdf  Nota de premsa amb el llistat complet de 

propostes del primer Consell de Ciutat de Vic 

 enllaç  Web del Consell de Ciutat de Vic 

última actualització: 27-11-2009 (8:17) 

 

Josep Comajoan  

El Consell de Ciutat de Vic va demanar, en el seu primer ple, l'agilitació de la construcció 

d'un alberg social per acollir-hi els 'sense sostre'. Al ple s'hi va expressar la preocupació 

per l'increment de signes d'extrema pobresa a la ciutat. 

L’extrema pobresa amb què viuen alguns vigatans va ser un dels temes més comentats en el primer ple 

del Consell de Ciutat. Es tracta d’un ‘senat’ vigatà, amb un centenar de persones representatives de la 

ciutat. Entre les propostes que s’hi van aprovar, la d’agilitar el projecte de fer un alberg social que doni 

acollida als que no tenen on anar a dormir. El regidor Joan López va demanar que no es “magnifiqués” 

determinada realitat. 

 

El Consell de Ciutat de Vic va fer dimecres la seva primera sessió plenària. El centenar de persones que 

en formen part van aprovar les 32 propostes que s’hi portaven dels treballs de comissió. Ni una sola 

referència a la immigració, l’esca del pecat que havia donat origen al segon intent del govern de Vila 

d’Abadal de fer un senat ciutadà que debati les problemàtiques de Vic i hi aporti solucions.  

 

En canvi, sí molta preocupació per la creixent extrema pobresa que ja s’exterioritza tot sovint a ple carrer. 

Les fotos i el reportatge d’EL 9 NOU de divendres amb persones furgant els contenidors van ser per a 



alguns dels assistents la confirmació del que havien sentit a dir o sospitaven. 

 

De fet, la primera proposta de la Comissió de Ciutadania, Benestar i Cooperació es remet a “l’increment 

de situacions de desnonament i del potencial de persones que es poden trobar sense allotjament de 

manera provisional”. Per això es recomana la construcció d’un alberg social a la ciutat. Un projecte ja 

avançat per EL 9 NOU el febrer passat i que havia d’anar ubicat al Coll de Vic. De fet, Joan López (ERC), 

regidor d’Acció Social, va informar dimecres en el Consell de Ciutat que des d’aquesta setmana mateix 

Càritas ofereix “deu llits en funció d’alberg”. 

 

Marissol Galobardes, portaveu de la Comissió de Ciutadania, va reconèixer que ella mateixa s’havia 

“alarmat” en comprovar sobre paper la situació d’algunes persones que es veien en la necessitat de furgar 

els contenidors. Joan López va intentar relativitzar algunes d’aquestes intervencions en el mateix sentit: 

“El més preocupant és que hi hagi aquesta situació, però dit això, hi ha dues coses que també preocupen: 

que es poguessin negar i que es poguessin magnificar”. Segons López, “Vic, a data d’avui, té recursos 

suficients perquè cap persona hi hagi de passar gana; altra cosa és que ho organitzem bé, i se’ns pugui 

escapar algun cas”. Va informar que entre El Tupí, Càritas i els centres de dia de l’Ajuntament es donen 

90 dinars diaris. 

 

Poc abans, Maria Núria Casamitjana, del menjador social El Tupí, havia fet una intervenció colpidora. “A 

Vic hi ha una persona dormint entre cartrons”, havia dit. “Troben el plat a taula, però no el sostre i hi ha 

gent que viu com un okupa”, va reblar. Sobre la proposta de fer un gran menjador social, Casamitjana va 

apostar més per un model de diversos menjadors més petits. I és que en els que estan molt massificats, 

com algun de Barcelona, “no són menjadors, sinó menjadores, i no s’hi troba una cosa molt important, que 

és l’acolliment, tan important com el menjar”. 

 

El balanç general era que Vic és una ciutat acollidora i solidària i, per això, s’havia de fer un pas més per 

pal�liar les situacions que originen determinades imatges. En la mateixa línia, van aprovar-se altres 

propostes de la Comissió de Ciutadania, com la de reforçar amb més voluntariat l’equip del Banc 

d’Aliments, la creació d’un servei de menjador social a domicili per a les persones discapacitades que no 

poden moure’s de casa, o la promoció d’iniciatives d’economia social o de cooperatives que donin sortida 

a determinades necessitats de falta de feina. 

 

La sensació general després del primer plenari del Consell de Ciutat és que, malgrat la complexitat del 

seu funcionament i de reflectir en un sol text moltes sensibilitats diferents, s’havia començat amb bon peu 

i que pot ser una eina útil. L’Ajuntament, se suposa, va prendre bona nota, i ja té els deures posats. 

 

Entre les propostes de la Comissió de Convivència i Seguretat hi ha la de donar més estabilitat als agents 

cívics, dels quals es va valorar molt la tasca que estan fent. Es tractaria de consolidar-ne la plantilla i no 

condicionar-ho tant a la disponibilitat de recursos econòmics. D’aquesta comissió n’ha nascut una altra 

que presentarà propostes per a la revisió de l’ordenança de civisme que ja s’ha començat a discutir des 

de l’Ajuntament. 

 


